
NAGOVOR VELEPOSLANICE ZDA LYNDE C. BLANCHARD 
Odprtje razstave kamna z Lune 

Center Noordung, Vitanje 
2. septembra 2020  

 
 
 
Dober dan vsem. 
 
Minister Počivalšek,  
 
župan Vetrih,  
 
direktor Kobold,  
 
zahvaljujem se vam, da nas danes gostite, in hvala za podporo, ki ste jo nudili, za 
delo, ki ste ga opravili, in za navdušenje, ki ga delimo in ki je omogočilo današnji 
dogodek. 
 
Z nami so, kolikor sem seznanjena, tudi člani ekipe, ki je delala na inovativnem 
projektu slovenskih satelitov. Te pionirje bi želela še posebej pozdraviti. Čeprav je 
bila izstrelitev satelitov znova preložena, se veselim uspešne izstrelitve v 
prihodnje. 
 
Če bi rekla, da sem vesela, da sem danes tu, bi bilo to premalo.  
 
Iskreno rečeno si v času, ko je izbruhnil Covid-19, kljub skrbnim pripravam nismo 
predstavljali, da nam bo uspelo izpeljati ta projekt. 
 
Ko sem postala veleposlanica v Sloveniji, sem si za čas svojega mandata zadala 
kar nekaj ciljev. 
 
In čeprav sem vedno želela poseči po zvezdah, si niti v najbolj skritih sanjah nisem 
predstavljala, da bom v Slovenijo prinesla luno. 
 
Vendar nam je uspelo in še vedno mislim, da je to neverjetno. 
 
Prijatelji, danes smo se zbrali, da bi izrekli dobrodošlico prvemu kamnu z Lune, ki 
je kadarkoli prispel v Slovenijo, in odprli eno najbolj edinstvenih in neverjetnih 
razstav o raziskovanju vesolja v Sloveniji. 



 
Današnja slovesnost je majhna, posledica realnosti pandemije covida-19 in 
življenj, ki se jih je dotaknila po vsem svetu. 
 
Ob proslavljanju tega izjemnega sodelovanja pa ne pozabljamo na izzive, s 
katerimi se še naprej soočamo vsi. 
 
Nasprotno, v prizadevanjih za premagovanje teh težkih časov se posvečamo 
stvarem, ki nas najbolj navdihujejo. 
 
Osredotočamo se na dosežke in zmage, ki nam govorijo, da je vse mogoče. Da 
noben cilj ni nedosegljiv. 
 
Da noben planet ni preveč oddaljen. 
 
Slovence in Američane druži želja po učenju in raziskovanju in resno jemljemo 
svoje zaveze, da bomo premikali meje mogočega. 
 
Od prelomnih idej Hermana Potočnika Noordunga – idej, ki so bile svetlobna leta 
pred njegovim časom in ki so postavile konceptualne temelje za mednarodno 
vesoljsko postajo –, do misije Neila Armstronga Apollo 11 leta 1969 in misije 
Apolla 17 leta 1972, s katere je vzorec, razstavljen 20 metrov proč. 
 
Skupno nam je navdušenje in možnost nove ere vesoljskih potovanj, ko se 
Slovenija pripravlja na izstrelitev svojih prvih dveh satelitov in s tem uresničuje 
svojo stoletno obljubo po raziskovanju zvezd. Ponovno pogledujemo proti Luni, ko 
se NASA pripravlja na ambiciozno vrnitev leta 2024. 
 
Zavedamo se – tako kot nam dokazujejo štirje ameriški astronavti slovenskih 
korenin –, da smo skupaj močnejši, kot smo lahko ločeno. 
 
Slovenci in Američani imamo že dolgo tesne in plodne odnose na raznolikih 
področjih, kot so izobraževanje, trgovina in tehnologija. 
 
Skupaj študiramo in se učimo, skupaj poslujemo in, res je, – skupaj segamo po 
zvezdah. 
 
Te oblike sodelovanja ne samo cvetijo, ampak dobivajo še nov zagon. 
 



V zadnjih nekaj mesecih smo lahko pozdravili ameriškega državnega sekretarja na 
zgodovinskem obisku v Sloveniji, ki odraža pomen naših dvostranskih odnosov. 
 
Dogovorili smo se za tesnejše sodelovanje pri zagotavljanju varnosti naših osebnih 
podatkov in zasebnosti naših komunikacij – kritičnih orodjih za izvajanje raziskav 
in sodelovanja, ki med drugim omogočajo ženskam in moškim, da potujejo v 
vesolje. 
 
S slovenskimi partnerji sodelujemo pri odkrivanju dodatnih načinov obojestransko 
koristnega sodelovanja v jedrski tehnologiji, poslovni varnosti, nacionalni obrambi, 
izobraževalnih izmenjavah in kibernetski varnosti. 
 
In tako kot doslej naše sodelovanje omogoča, da se uresničijo velike stvari. 
 
Naj ob današnji priložnosti spomnim na slavno anekdoto iz NASE. Predsednik 
Kennedy je leta 1962 obiskal NASO, kmalu po tem, ko je pozval vse Američane, 
naj stopijo skupaj, da bi poslali ameriške astronavte na Luno. Zagledal je 
vzdrževalca, ki je čistil tla, in se predstavil. “Dober dan, jaz sem Jack Kennedy. 
Kaj počnete?” 
 
Hišnik ni okleval niti za trenutek, z metlo v rokah je pogledal predsednika 
Združenih držav in rekel: “Gospod predsednik, pomagam poslati človeka na 
Luno.” 
 
To je bistvo, zakaj verjamem, da je ta razstava tako pomembna. 
 
Ne pripoveduje nam samo zgodbe o naši preteklosti, ampak nas navdihuje za 
boljšo prihodnost, ki jo lahko dosežemo le s timskim delom in nesebično 
predanostjo svetlejši prihodnosti. 
 
Kamen z Lune v zgornjem nadstropju in obleka poveljnika Armstronga nista samo 
razstavna eksponata v muzeju – sta tako posamezno kot kolektivno opomnika, kaj 
lahko dosežemo, če delujemo kot ekipa. 
 
Govorita nam, da lahko s sodelovanjem, trdim delom in predanostjo boljši 
prihodnosti dosežemo zvezde. 
 
Zahvaljujem se vam, da ste prišli, in upam, da se boste med občudovanjem 
razstave spomnili, kako je naš odnos s Slovenijo omogočil te dosežke. 
 



Od Hermana Potočnika Noordunga, ki je sanjal o življenju med zvezdami, do 
Antona Mavretiča, katerega delo je s programom Voyager potovalo v globine 
vesolja, do vodilne vloge naših slovensko-ameriških astronavtov. 
 
Hvala za vaše prijateljstvo, vaš čas in vašo domišljijo. 
 
Hvala lepa vsem. 

 


